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Byens Udvikling 
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Beboers samlede indtryk efter borgermøde om forslag til lokalplan ”Kampsportens Hus” 
Høringsvaret er skrevet i forlængelse af mit tidligere høringsvar indsendt d. 24/01‐2019 [1]. Høringsvaret her 

skrives som en opfølgning på borgermødet holdt om aftenen tirsdag d. 19/02. 

På  borgermødet  havde  områdets  beboere  mulighed  for  at  møde  repræsentanter  for  kommunen  og 

kommunens arkitekt på projektet, Entasis. Mødet var velorganiseret og præsentationer var velforberedte og 

oplysende.  Indtrykket efter borgermødet er, at der har været en gennemgående mangel på kontinuitet  i 

projektet.  Det  er  kommet  til  udtryk  i,  at  kommunen  som bygherre  ikke  har  været  fuldt  opmærksom  på 

lokalområdets nyere historie, unikke muligheder eller udfordringer, og at kommunen som bygherre ikke har 

forstået  at  videreformidle  eksisterende  viden  til  kommunens  repræsentanter  og  rådgivere. Der  var  flere 

eksempler  på  dette.  Det  mest  åbenlyse  måtte  være,  da  samtlige  af  kommunens  repræsentanter 

samstemmigt udbrød, at de aldrig havde hørt om områdets massive problemer med duer, da de blev spurgt 

ind til, hvordan de havde tænkt udfordringen ind i projektet. Et skuffende svar, specielt taget i betragtning 

af,  at  kommunen  gentagne  gange  er  blevet  gjort  opmærksom  på  problemet.  At  kommunen  er  blevet 

kontaktet, ved jeg med sikkerhed, fordi jeg selv har gjort det en gang årligt i de sidste fire år. 

Høringsvaret her fokuserer på to designvalg: 

1. Højde af bygning ved hjørnet af Lygten og Frederikssundsvej 

2. Vej frem til og vendeplads foran parkeringskælder 

Hvert af de to designvalg bidrager på hver deres måde aktivt til en forringelse af kvaliteten af nærmiljøet. 

Heldigvis er ingen af dem vitale for projektet, og det er absolut muligt at tilpasse bygningen således, at den 

både opfylder formålsparagraffen i lokalplanen og imødekommer ånden i ideoplægget udarbejdet af COBE 

Architects [2].  Imidlertid, for at komme hertil, så kræver det, at Borgerrepræsentationen tager affære. På 

borgermødet  blev  det  af  kommunens  fremmødte  repræsentanter  mere  end  antydet,  at  årsagen  til  de 

uhensigtsmæssige designvalg var et ufleksibelt udbudsmateriale. Det er oplagt, at løsingen skal findes, hvor 

problemerne  opstod.  Den  nærliggende  løsning  er  den,  at  Borgerrepræsentationen  stemmer  for  at  give 

kommunens repræsentanter og rådgivere, hvad de skal bruge for at løse de problemer, borgerne i nærmiljøet 

oplever. 

Kampsportens Hus kaster skygger over Lyngsies Plads 

Lyngsies Plads er speciel. Den har kvaliteter, der gør, at den er særligt egnet til ophold. Pladsen er vestvendt 

og bygget af  tunge materialer. Det gør, at pladsen suger varme til  sig  fra solen  i  løbet af eftermiddagen. 

Pladsen ligger også i læ for vinden. Pladsens udformning og bestykning ændrer simpelthen det lokale klima. 

Den  samlede  effekt  er,  at  pladsen  er  varm  til  langt  ud  på  aftentimerne.  Den  forlængede  opholdstid  er 

afhængig af solen. Kampsportens Hus, som det er foreslået i lokalplanen, vil henlægge Lyngsies Plads i skygge 

i eftermiddags‐ og aftentimerne (se evt. skyggediagrammer i forslag til lokalplan). Altså vil den nuværende 
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udformning af Kampsportens Hus forringe pladsens potentiale og værdi som opholds‐ og samlingssted for 

områdets beboere og husets besøgende. Risikoen er reel. I øjeblikket planlægges en socialøkonomisk café på 

Lyngsies Plads. Det må forventes, at cafeens omsætning påvirkes negativt, hvis pladsen henlægges i skygge. 

Det kan betyde, at projektets chancer for bæredygtighed på den lange bane forringes. Denne bekymring blev 

luftet på borgermødet. Reaktionen fra repræsentanter fra Entasis gav det klare indtryk, at skyggepåvirkning 

af  Lyngsies  Plads  ikke  havde  indgået  i  deres  overvejelser.  Spurgt  direkte  til,  hvorfor  Kampsportens  Hus 

overhovedet skulle være 16 meter højt, var forklaringen der blev givet, at udbudsmaterialet stillede rigide 

krav til udformning og antal af rum og i øvrigt ikke tog stilling til skygger på Lyngsies Plads. 

Vej frem til lille parkeringskælder tager halvdelen af Budo Plads 

Ubebyggede byrum er centrale i lokalplanen (se evt. formålsparagraffens (§ 1) punkt tre). I den sammenhæng 

virker areal inddraget til parkering påfaldende stort. Husker man på, at Kampsportens Hus tænkes opført ved 

siden  af  en  S‐togsstation,  metrostation  og  knudepunkt  for  bybusser,  virker  det  decideret  uovervejet. 

Konfronteret med spørgsmålet om, hvorfor det er nødvendigt med en parkeringskælder, var svaret, at det er 

et  krav  fra  kommunen.  Konfronteret  med  spørgsmål  om,  hvorfor  op  mod  halvdelen  af  det  nordlige 

ubebyggede byrum skulle asfalteres, var svaret, at det er den eneste måde at etablere parkering på. Svaret 

vidner om, at projektgruppen har stirret sig blind på en enkelt løsning.  

Som  det  fremgik  af  diskussionen  på  borgermødet,  er  der  adskillige  alternativer.  En  af  dem  er  at  have 

nedkørslen til parkeringskælderen meget tættere på Lygten. Høringssvar fra både fsb og Radius Elnet A/S 

vidner om, at projekteringsteamet bag Kampsportens Hus enten ikke har indgået i dialog, eller at dialog med 

matriklens naboer har været mangelfuld. Det kan af høringsvar læses, at fsb har forslag til samarbejder, der 

kan hjælpe til at reducere gener fra parkering og renovation [3]. Radius Elnet A/S har direkte skrevet, at der 

er ”en række udfordringer, der skal findes en løsning på, før det er muligt at gennemføre det byggeri, der 

med lokalplanen ønskes opført [4].” Et andet forslag kunne selvfølgelig være, at Kampsportens Hus – som 

BIBLIOTEKTET på Rentemestervej i sin tid – blev opført helt uden parkering. 

Officielle mål og succeskriterier 

Det er ikke nogen hemmelighed, at der i lang tid i området har været en fornemmelse af, at kommunen ikke 

har haft fokus på området. Kommunens forsøg på i 2013 at sælge grunden uden lokalplan [5] blev af mange 

set som bekræftelse på den mistanke. Sidenhen har der dog været en mere positiv udvikling, og kommunen 

har  i  samarbejde  med  lokale  kræfter  og  COBE  Architects  udarbejdet  et  samlet  ideoplæg  til  Nørrebro 

Stationsområde [2]. I ideoplægget blev Skodagrunden beskrevet som porten til Nordvest. Ideoplægget lister 

tre dogmer for byggeri på Skodagrunden: 

 Der bygges i skyggen 

 Der skabes en udadvendt og åben stueetage 

 Der skabes samspil mellem bygning og byrum 

Der kan i forslaget til lokalplanen ses lignende ideer. Andet og tredje punkt i formålsparagraffen (§ 1) lyder: 

2. Udformningen  af  det  nye  byggeri  skal  bidrage  til  et  arkitektonisk  og  kvalitetsmæssigt  løft  af 

kvarteret. 

3. Ubebyggede arealer herunder byrum og kantzoner er væsentlige for kvaliteten af en bebyggelse og 

skal ved indretningen give funktionelle, varierede, oplevelsesrige og trygge muligheder for adgang, 

ophold og rekreation. 
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Konklusion 

Fokus i høringssvaret har været på de to beskrevne designvalg og deres indflydelse på nærmiljøet. Jeg har 

forklaret, hvordan og hvorfor det vil have en negativ indflydelse på det lokale klima på Lyngsies Plads, hvis 

Kampsortens  Hus  bygges  sådan,  at  det  står  16  meter  højt  på  hjørnet  af  Frederikssundsvej  og  Lygten. 

Konklusionen må være, at bygningens højde her er i modstrid både med ånden i ideoplægget og punkt to i 

lokalplanens  egen  formålsparagraf.  Jeg  har  også  sandsynliggjort,  at  arbejdet,  der  er  gået  forud  for 

planlægningen  af  Budo  plads,  fortsat  er  ufuldstændigt.  Det  burde  være  klart,  at mængden  af  plads  der 

dedikeres til parkering er uhensigtsmæssigt stor og sænker kvaliteten af det ubebyggede byrum. Som sådan 

er det planlagte parkeringsanlæg også uforenligt med både ånden i ideoplægget og punkt tre i lokalplanens 

egen formålsparagraf. 

Den samlede konklusion er derfor, at Kampsportens Hus i sin nuværende form hverken opfylder lokalplanens 

egen formålsparagraf eller omfavner ånden i ideoplægget udført i samarbejde med lokale kræfter. Som det 

blev nævnt indledningsvist, så er det heldigvis sådan, at ingen af de to designvalg er vitale for projektet. Huset 

og byrum kan sagtens tegnes om sådan, at de også imødekommer os lokale beboeres ønsker og behov. Men 

det kræver, at I politikere bestemmer, at det skal være sådan.  

Afslutningsvis vil jeg gerne tilføje, at jeg virkelig værdsætter, at vores plads herude kan se frem til at blive 

brugt til noget kultur. Mit indtryk er, at beboerne i området generelt deler den opfattelse. For så vidt er det 

eneste, vi beder jer om, det er at huske, at vi bor her. Det kan godt være, at projektet er fedt – men for jer er 

det er ikke mere end det. For os, derimod, er det vores hjem, hverdag og liv. 

 

Med venlig hilsen 

Christopher Just Johnston 

MSc Eng, Ph.d. stud Byggeteknologi 
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